
Kranjsko. 
Iz „Zaveze avstrijskih jugoslovanskih učiteljskih 

društev". Za letošnjo XVI. glavno skupščino »Zaveze«, ki 
se vrši o binkoštih v Postojni, so dosedaj zglašene tele 
razprave: 

A. 1. »Izvrševanje šolskih zakonov«. Poročevalec g. Ivan 
Lapajne, šolski ravnatelj v Krškem. 

2. »Stališče in taktika slovenskega učiteljstva nasproti 
političnim strankam.« Isti poročevalec. 

B. Učiteljsko društvo za celjski in laški okraj je zglasilo: 
»Naša učiteljska društva z ozirom na moderno šolstvo 

in vladajočo politično konstelacijo.« Govori g. Armin Gra
dišnik, nadučitelj v Celju. Stavki: 1. Prava naša organizacija 
so — učiteljska društva. 2. Informativno postopanje napram 
članom o vseh važnih šolskopedagoških in šolskopolitičnih 
pojavih bodi glavni nalog našim društvom. 3. Po društvih 
vplivaj učiteljstvo na oficijelno in neoficijelno javnost. 4. Ka
kršno društvo, takšno učiteljstvo; kakršno učiteljstvo, 
takšno vedenje šolskih oblasti njemu nasproti. 

C. »Najnovejši pojavi na svetovnem pedagoškem polju 
s posebnim ozirom na Avstrijo.« Poročevalec gospod Ivan 
Šega, učitelj v Dol. Logatcu. V o d s t v o »Zaveze .« 

Občni zbor ,.Društva učiteljev in šolskih prijateljev 
okraja logaškega" se vrši dne 2 1 . a p r i l a 1 9 0 4 . ob 
pol 11. uri dopoldne v šoli na Uncu . Na dnevnem redu je 
poleg običajnih točk tudi poročilo: »Obrtno nadaljevalne 
šole.« Poroča nadučitelj g. Andrej sest iz Cerknice. 

Štajersko. 
Zveza slovenskih štajerskih učiteljev in učiteljic v 

Celju ima prvi občni zbor v Celju dne 5. aprila t. 1., Nova 
ulica št. 9, I. nadstropje. Pričetek točno ob '/«11 uri z na
slednjim vzporedom: 1. Poročilo upravnega odbora o do
sedanjem delovanju. 2. »Kaj hočemo ?« (govori g. V. Strmšek.) 
3. Volitve. 4. Eventualia (predlogi naj se pred zborovanjem 
izroČe odboru.) Ker se gre tu pokazati, da je naša »Zveza« 
res aktualne važnosti, jev pač odveč, še posebe opozarjati 
slovensko učiteljstvo na Štajerskem, udeležiti se tega zbora 
čim številneje. U p r a v n i o d b o r , 

Učiteljsko društvo za ptujski okraj zboruje dne 
7. aprila 1904 ob 10. uri dopoldne v okoliški šoli po na
slednjem dnevnem redu: 1. Zapisnik. 2. Dopisi. 3. Društvene 
in stanovske zadeve. 4. Volitev delegatov za XVI. glavno 
skupščino »Zaveze«. 5. Predlogi in nasveti. Pred društvenim 
zborovanjem zboruje ravnotam čebelarsko društvo. K mnogo
brojni udeležbi vljudno vabi o d b o r . 

Savinjsko učiteljsko društvo zboruje dne 7. aprila ob 
dveh popoldne v Gomilskem. Vzpored: 1. Zapisnik. 2. Skupno 
posvetovanje o odpravi III. plačilnega razreda. 3. Službena 
razpredelnica: izjava šolskega vodstva o prosilcu. 4. Volitev 
dveh delegatov. 5. Pobiranje društvenine. Slabo vreme ne 
ovira zborovanja. A n t o n F a r č n i k , t. č. predsednik. 

Kozjansko učiteljsko društvo je zborovalo prvikrat 
dne 19. novembra 1903.*) Predsednik se spominja iz okraja 
se izselivših tovarišev Osv. Pustiška in Ant. Hohnjeca ter 
predstavi novo pristopivšo članico gdč. Hermino Bračičevo. 
Tovariš Grmovšek poroča o zborovanju »Lehrerbunda« in 
društva »Selbsthilfe«. Nato predlaga tovariš Baheim zaupnico 

Društveni vestnik 

bundovemu predsedniku Killerju, kar se z občnim odobra
vanjem sprejme. Odslej se bo tudi obenem z društvenino 
pobiral znesek za »Schul und Lehrerzeitung«. Predloga, naj 
se prične marljivo gojiti risanje po novejših zahtevah, in naj 
se pošlje bundu peticija za odpravo III. plačilnega razreda, 
se vzameta na znanje, oziroma v rešitev. 

Drugo zborovanje je bilo dne 10. sušca. Iz poročila 
tajnikovega je posneti, da je društvo v minulem letu štirikrat 
zborovalo in se je pri tem razpravljalo o sledečih predmetih: 
»Črtice iz podsredske šolske kronike«, »Kako ima ljudska 
šola v otrokih zbujati čuvstvo za lepo in blago«, »Katere 
prednosti in pomanjkljivosti ima Jungejeva in biološka me
toda«, »O čebelarstvu« in »Najnovejše o spisju«. Društvo je 
bilo tako pri zborovanju »Zaveze« kakor »Lehrerbunda« za
stopano po svojih odposlancih; istotako pri ustanovnem shodu 
»Zaveze« v Celju. Nadučitelja Sim. Gajšeka je imenovalo 
svojim častnim članom. — Izmed dopisov je omeniti tri 
pozive »Zaveze« in sicer: 1. naj se rezervni fond za učiteljstvo 
vsestranski podpira, 2. da se oklene učiteljstvo z večjo vnemo 
svojih stanovskih listov, posebno »Učit. Tovariša«, ki tako 
nevstrašeno zastopa naše koristi ter predlaga ustanavljanje 
poverjeništev. Društvo je poverilo to delo društvenemu bla
gajniku V. Pulkotu. 3. Društvo naj naznani za letošnje zbo
rovanje »Zaveze« kak tema in poročevalca. Ker se pa društvo 
strinja s stavki, ki jih je stavila »Zaveza«, zato se ne na
svetuje novih. — Nato je govoril tovariš Pulko o risanju po 
zahtevah modernih pedagogov in omenil pri tem pomen 
Marinovega dela »Risanje v ljudski šoli.« — Blagajnik izka
zuje 36 K 06 h prebitka. Staremu odboru se izkaže zaupanje 
s tem, da se neizpremenjen zopet voli, torej: setinc Franc, 
predsednik; Moric Emerik, podpredsednik; Potočnik Anton, 
tajnik; Pulko Valentin, blagajnik in poročevalec v strokovne 
liste; Grmovšek Mihael, pevovodja; Boheim Franc in hket 
Andrej, odbornika. 

Kot delegata k »Zvezi« se oglasita in sprejmeta Bračič 
Franc in Pulko Val., k »Zavezi« pa Grmovšek Mih. in Pulko. 
— Po končanem vzporedu se je nabralo za trpečega tovariša 
Horvateka 18 K. — Prihodnje zborovanje bo meseca maja. 

Zborovanje učiteljskega društva za brežiški in 
sevniški okraj. Vsakdo je potreben okrepčila in razvedrila, 
in učitelj na kmetih ni zadnji med temi; dovolj veliko po
trebo do tega provzroča že samo naporno delovanje v za
dehlih šolskih prostorih in skoro nič manj pogrešanje inteli
gentne družbe, v kateri bi bilo učitelju mogoče časih si po
iskati razvedrila. 

Ker so razmere take, ni čuda, da smo komaj čakali 
dne 6. marca, na kateri dan je bilo napovedano zborovanje 
zgoraj omenjenega društva. Vreme je bilo ugodno in v ve
selem pričakovanju smo se podali v lepo in prijazno vas 
Videm v novo šolsko poslopje. In res! Naše veselo priča
kovanje ni bilo brezpomembno, vsebina dnevnega reda je 
bila tako zanimiva, da smo ji vsi z največjo pozornostjo 
sledili. Tako nam je g. predsednik Ivan Knapič prebral pri 
drugi točki dva važna dopisa od »Zaveze«. Ta je poslala 
društvu okrožnico, naj bi društvo med kolegi še z večjo 
vnemo delovalo na to, da bi se učiteljstvo naročalo na »Uči
teljskega Tovariša« in na »Popotnika«. Na željo, izraženo v 
dotičnem dopisu, se je volil poverjenik, ki naj bi v tem 
zmislu skrbel za to, da se bodo nekateri zaspanci bolj vzdra
mili. Drugi dopis pa je naročal, naj se društvo posvetuje, o 
čem bi se pri letošnjem glavnem zborovanju predavalo. Na 
»Zavezin« predlog sta se sprejeli temi: »Svobodna šola in 
svobodno učiteljstvo« in »Najnovejši pojavi na pedagoškem 
polju«. Nato je sledilo predavanje g. tov. Jamska, ki je raz
pravljal o Kernovi metodi pri stavkovi analizi. Iz temeljitega 
referata smo spoznali, kako priporočanja vredna je ta metoda 
in da je bila v tem pouku naša dosedanja metoda v marsi
čem nedostatna. Prihodnjič bo gospod referent z ozirom na 
BezjakSchreinerjeve vadnice snov nadaljeval. Končno se je 
določilo, da se vrši prihodnje zborovanje dne 8. maja t. 1. v 
Brežicah. 

Učiteljsko društvo za mariborsko okolico je zbo
rovalo dne 3. sušca v mariborski okoliški šoli ob prav obilni 
udeležbi. Pred zborovanjem se je vršilo odborovo posveto

*) To poročilo smo dobili šele sedaj, zato ni naša krivda, da ga 
priobčujemo tako pozno. V prihodnje se ne bomo ozirali več na tako 
zakasnela poročila društvenih zborovanj. Uredn. 



vanje o društvenem delovanju v tekočem letu. Odbor je 
odobril sledeči temi: 1. Na ped.did. polju: V koliki meri 
odgovarjajp šolske knjige ped.did. načelu. Pouk in vzgoja 
bodita prirodna! 2. Na stanovskem polju: Ugled in veljava 
šolstva. Sredstva, po katerih se dosezata. — Tu se bo ob
širno razpravljalo o časti sploh ter o stanovski časti posebej. 

Pri zborovanju sta se obe temi z odobravanjem vzeli 
naznanje. Zaradi obširnega dnevnega reda, posebno pa zaradi 
mnogih dopisov je moralo tokrat izostati predavanje gospoda 
Požegarja: O časti ter o posebni ali stanovski časti, pride pa 
na dnevni red pri prihodnjih zborovanjih. Sklenilo se je po
slati čestitko g. ravnatelju II. Schreinerju, ki je pomaknjen 
v šesti činovni red. (Kdaj bomo pa mi pomaknjeni v drugi 
krajevni razred?)*) Izvršitev tega sklepa je prevzel društveni 
načelnik. 

Glede dopisov od vodstva »Zaveze« je ukrenilo društvo 
sledeče: Naše društvo se popolnoma strinja s temama, ki ju 
je izbral »Zavezin« odbor. Samostojnih tem ni mogel pred
lagati, ker je določeni rok že minil. Strinja se tudi s pisavo 
»Zavezinega« glasila »Uč. Tovariša« ter odobrava odborov 
predlog, da se volijo poverjeniki, ki bodo razširjali ta naš 
stanovski list, ki se tako odločno in neustrašno poteza za 
interese učiteljskega stanu. Naše mnenje je, da dobivaj vsaka 
šola vsaj en iztisek. P r a v z a p r k i v pa j e m o r a l n a do lž 
n o s t v s a k e g a u č i t e l j a i n ' u č i t e l j i c e , da j e n a 
r o č n i k » U č i t e l j s k e g a T o v a r i š a « . V našem okraju je 
prevzel prc"tovoljno težavni posel poverjeništva odlični naš 
tovariš, gospod Davorin Lesjak (Ruše). — Za naš »rezervni 
zaklad« se bo pobiralo na vsaki šoli prvega dne vsakega 
meseca. Posameznikom pa se da na prosto voljo, koliko 
kateri prispeva. Nabrana vsota se bo poslala koncem leta po 
društvenem blagajniku »Zavezi«. — Pri tej priliki sta se 
prostovoljno javila delegatom 16. glavne skupščine »Zaveze« 
gosp. Matija Lichtemvallner (Ruše) in gosp. Simon Vodenik 
tSv. Jurij ob Pesnici), namestnikom pa g. Fr. Lichtemvallner 
(LeitersbergKrčevina) in g. Leopold ISerbinek (Fram.) 

Razgovoru o dopisih je sledilo poročilo g. Fr. Lichten
vvallnerja o »Lehrerhausvereinu«. To društvo je organizacija 
učiteljstva na gospodarskem polju. Udje se zavežejo, da ku
pujejo pri določenih trgovcih, ti pa, da dado rabat. Trgovec 
odda rabat vsako četrtletje društvu. Koncem meseca decembra 
pa se razdeli isti po poverjenikih med člane. Potrebnim to
varišem se delijo podpore in ustanavljajo se štipendije. Vsak 
član plača, kadar pristopi, 3 K, pozneje samo 2 K na leto. —■ 
Koncem svojega poročila je izrazil gosp. Fr. Lichtemvallner 
željo, da bi učiteljstvo v prav obilnem številu pristopilo k 
temu prekoristnemu društvu, ki ponuja svojim članom tudi 
mnogotere druge ugodnosti. G. poročevalec je žel za svoj 
trud občno zahvalo. 

Da bodo imela naša zborovanja tudi vesel značaj, zato 
je predlagal gosp. tovariš Svitoslav Hauptman, da bi se gojilo 
petje. Zaradi pomanjkanja časa se tokrat o tej zadevi ni 
moglo razpravljati. Upati in želeti pa je, da pride ta stvar 
že pri prihodnjem zborovanju na dnevni red ter se tudi 
dožene. 

Goriško. 
Zborovanje učiteljskega društva za sežanski šolski 

okraj se vrši dne 7. aprila t. 1. ob 10. uri dopoldne v Du
tovljah. Dnevni red: 1. Praktičen slovnični nastop. 2. Pozdrav 
predsednikov. 3. Referat: »Učiteljstvo in stanovi«. 4. Predlogi. 
5. Vaje v petju. Na obilno udeležbo vljudno vabi o d b o r . 


